附件一

國立臺灣師範大學98年度辦理高級中等以下學校及幼稚園教師英語研習活動實施計畫

1、 活動名稱：中等學校教師英語知能增能研習營
2、 參加對象：臺北市、臺北縣、基隆市、桃園縣及宜蘭縣等地區高中(職)教師為主，國中教師次之 
3、 招生人數：25至30人
4、 招生方式：師大英語文教學中心與英語系辦理
5、 活動期間：98年7月6日至10日每日上課6小時，5日共計30小時
6、 授予研習時數：30小時
7、 活動地點：本校教室
8、 辦理方式：採學員到校上課方式
九、   活動內容：
1. 目的︰
(1) 增進中等英語教師對當代英語語法的了解，並建立正確的教學語法觀念。

(2) 培養中等英語教師教授英語辯論及推論之技巧。
(3) 培養中等英語教師教授英語寫作的知能。
(4) 培養中等英語教師經由電影學習英語及將電影用於教學中之技巧。
(5) 加強中等英語教師英語會話的教授技巧，使其教授學生與外籍人士之溝通過程更為流暢，進而提升對語言能力之自信心。
2. 講座︰國立臺灣師範大學英語系退休教授李櫻(現任大同大學應用外語系主任)、英語系教授常紹如、副教授馮和平老師、國立臺灣科技大學應用外語系講師林澄億、外籍老師Christopher Michael.
       3. 課程介紹：

        (1) 英語功能語法(李櫻老師) ，本課程共9小時：
本課程希望能學員能掌握較為整體而普遍的語法功能原則，在教學上能取代傳統瑣碎的文法細目，發揮語法教學的溝通目的。
       本課程主要目標為讓學員了解：
a. 不同的英語語句形式常反映不同的認知結構和不同的言談語用策略。
b. 語句情境和上下文對句型選用有重要的關係。
c. 語言結構並非固定而靜止的(static)，而是不斷變動的(dynamic)；當代的英語句型往往是歷史語用變遷的累積。
d.英語和其他語言一樣有不同次類(varieties)，有不同的形成背景，且各自傳達不同的社會語用意涵。

e.當代電腦科技的發展使語法研究邁向新的紀元，也大幅改變英語語法內容的了解與陳述。

        (2) Incorporating debate-related training into high school English classrooms  (常紹如老師) ，本課程共6 小時：
            This 6-hour basic-level English debate course consists of two sections. In the first section, some fundamental debate-related skills like analyzing arguments, evaluating evidence, and recognizing fallacies will be taught.  In the second section, the skills imparted in the previous section will be integrated and put to use in critical readings of articles discussing a number of current controversies, such as animal testing, assisted suicide, genetically modified foods etc. The materials and activities introduced in this course are meant to help high school teachers to not only acquire a preliminary understanding of the skills entailed in English debate but also gain some insights on possible ways of incorporating critical thinking into high school English curriculum.

(3) 英語寫作教學 (馮和平老師)，本課程共6 小時：

   本課程目的為培養教師教授英語寫作的知能，課程內容包含:

(1) 英語寫作及寫作教學的理論介紹

(2) 寫作活動及練習的設計 
(3) 寫作試題分析(學測、指考)及教學課程設計。上課採演講、討論、小組活動設計及成果分享等方式進行。

        (4) How to Adopt English Films in High School English Classrooms  (林澄億老師) ，本課程共3小時：

           Very few people dislike seeing the movies. Film can be a very good medium for language teachers to enhance their students’ learning motivation. However, how can films be adopted in language classrooms effectively?  In addition, is it possible to adopt films for use in high school classrooms? These questions will be answered in this class. The advantages and the problems of adopting English films in high school English classrooms will be explained first. Then, by using an English film as an example, the speaker will demonstrate several learning tasks to show how to enhance learners’ 4 skills. Finally, some English films which are suitable for high school learners will be suggested.

        (5) Building confidence and motivation in high school students (Christopher Michael) ，本課程共6 小時：
Many high school students feel 'disconnected' from the English language. To them it is a theoretical subject, 
not something they ever use. This course focuses on ways to 'engage' the students though task-based activities. Tasks must be interesting to students, but also achievable and have clear language goals for the students. We will look at 10 different activities over 2 x 3hr sessions, discuss the target language or skills being practiced, and look at students' motivations in completing the tasks. Most activities are multi-purpose and can be adapted to focus on different language or skills.
4. 研習時程表︰
	日期
	時數
	課程主題
	課程介紹
	講座

	7月6日

09：00-12:00
	3
	英語功能語法

	檢視當前英語語法教與學的現況，並從歷年國中基測問題、大學指考和學測試題的句型統計研究數據中，指出傳統規範式文法的基本問題。
	李櫻老師

	7月6日

13：30-16 : 30
	3
	Incorporating debate-related training into high school English classrooms
	In the first section, some fundamental debate-related skills like analyzing arguments, evaluating evidence, and recognizing fallacies will be taught.
	常紹如老師

	7月7日

09：00-12：00
	3
	Incorporating debate-related training into high school English classrooms
	In the second section, the skills imparted in the previous section will be integrated and put to use in critical readings of articles discussing a number of current controversies, such as animal testing, assisted suicide, genetically modified foods etc.
	常紹如老師

	7月7日

13：30-16 : 30
	3
	逗陣看電影---
寓教於樂學英文
	By using an English film as an example, the speaker will demonstrate several learning tasks to show how to use English films to enhance learners’ 4 skills.
	林澄億老師

	7月8日

09：00-12：00
	3
	英語功能語法
	指出國內部分教材與參考書中語法規則不符當代語法之內容，並介紹最新英美語法之內容本質與研究整理方向。
	李櫻老師

	7月8日

13：30-16 : 30
	3
	Building confidence and motivation in high school  students
	This course focuses on ways to 'engage' the students though 
task-based activities. Tasks must be interesting to students, but 
also achievable and have clear language goals for the students. 
We will look at 10 different activities over 2 x 3hr sessions, 
discuss the target language or skills being practiced, and look at
students' motivations in completing the tasks. Most activities
are multi-purpose and can be adapted to focus on different 
language or skills.
	Christopher Michael.

	7月9日

09：00-12：00
	3
	Building confidence and motivation in high school  students
	We'll do each task with the teachers role-playing students, then
analyses each one to make sure we're clear about the benefits 
and the problems with each one. 


	Christopher Michael.

	7月9日

13：30-16 : 30
	3
	英語功能語法
	以英語基本句型、動詞時式與時貌、名詞可數與不可數、動名詞與不定詞之選用等主題為實例，討論英語語法結構與其語意、語用功能之密切關聯。本課程希望闡明語法的本質並非全然任意武斷、毫無道理可言的僵化條文，而是讓人們得以溝通順暢、表情達意的語言策略；而且多數語法規則背後，常有一些普遍而共通性的認知或語用溝通原則為其基礎。
	李櫻老師

	7月10日

09：00-12：00
	3
	英語寫作教學
	(1) 英語寫作及寫作教學的理論介紹

(2) 寫作活動及練習的設計
	馮和平老師

	7月10日

13：30-16 : 30
	3
	英語寫作教學
	寫作試題分析(學測、指考)及教學課程設計
	馮和平老師

	合計
	30
	
	
	


十、考核方式：依下列四項評分（具體評分比重由任課教師自行訂定，缺課時數超過10小時者，不予核發結業證書）
1. 出勤狀況

2. 上課參與程度與態度

3. 演示

4. 期末評量

十一、預期效益：

 1.提升中等英語教師發揮語法教學的溝通目的。

2.提升中等英語教師教授英語辯論、推論技巧及英語寫作知能。

3.培養及提升中等英語教師之言談能力（discourse competence）、策略使用能力(strategic competence)及社會語言能力（sociolinguistic competence）。希望藉此訓練，教師能教授學生在不同情境下面對不同人士時，得以有效並適切掌控英語會話之能力與信心。

4 .藉由影片教學提昇中等英語教師教授英語表達及進行討論之能力。

5 .藉由課堂教授之技巧與方法，提昇中等英語教師於進行英語會話、授課、辯論、演講與觀看影片時之英語表達能力與理解力。   

